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Skanska dá miliardy  
do bytů v Malešicích

Developer Skanska Reality 
koupil pro budoucí byto-
vou výstavbu již třetí velký 
brownfield během dvou 
let. Jde o sedmihektarový 
pozemek na téměř tisíc 
bytů od firmy DBD Group. 
str. 6

Trumpova rallye  
se zadrhla
Akcie firem z oborů, které 
těžily z výsledků prezi-
dentských voleb, zažívají 
ústup investorského zájmu. 
Cenné papíry výrobců léků, 
ropných těžařů i bank jsou 
tři dny před prezidentskou 
inaugurací levnější než bě-
hem tržní euforie následu-
jící po Trumpově úspěchu 
v klání o Bílý dům. str. 8

Zákonodárci nabízejí 
Erdoganovi více moci
Turecký parlament schválil 
v prvním čtení osmnáct 
článků návrhu ústavního 
zákona, který posiluje pra-
vomoci prezidenta Recepa 
Tayyipa Erdogana. Turci by 
v případě schválení v parla-
mentu o změně ústavy mohli 
hlasovat 2. dubna. str. 10
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Jedině Praha
Jsem developer,  
pro kterého existuje 
jen hlavní město, říká 
spolumajitel Lighthouse 
Group Tamir Winterstein.

ROZHOVOR

str. 12–13

Uvidíme  
v březnu
Strany s prezidentskými 
nominacemi nespěchají. 
Čekají, jak se rozhodne 
Zeman.

TÉMA
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LUBOMÍR ZAORÁLEK:

Snaha o probuzení svědomí 
národa a boj proti přesile 
za svobodu a důstojnost. To je 
pro mě odkaz Jana Palacha, 
na který nesmíme zapomenout.

twitter.com/e15news

Armáda dostane 
děla za šest miliard  
Armáda má mít do roku 2022 moderní dělostřelectvo. Na nákup 17 nových 
děl připadne 2,5 miliardy korun, renovace 33 původních houfnic vyjde 
na 1,1 miliardy. Přes 2,5 miliardy budou stát systémy řízení palby a munice.

UDÁLOSTI / str. 2
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Lančmítové štěstí
Facebook hodlá zavést v Německu jako druhém 
státě po USA systém pro ověřování pravdivosti 
příspěvků a sdílených zpráv. Chce tak zabránit ší-
ření falešných až poplašných zpráv, a to zejména 
v době před německými parlamentními volbami. 
Stejné volby se budou konat i v Česku, ale tady 
Facebook zmateným voličům nepomůže. Ale to 
je možná dobře. V době, kdy Češi vesele udávají 
restauratéry, kteří jim nevydali účtenku z EET, 
by možnost upozorňovat na takzvané „závadné“ 
příspěvky znamenala, že zmizí nejen část zavádě-
jících zpráv, ale nejspíše i těch relevantních.

Kdo ví, jak by kontroloři nezávadnosti zpráv 
naložili s nedávným příspěvkem na facebookové 
stránce KSČM. Dotyčný správce vyzval followery, 
aby zavzpomínali, jak krásně bylo v roce 1963. 
Jako ukazatel blahobytu mu přitom mimo jiné 
posloužila hodnota z nejzásadnějších – lanč-
mít, který se prý tehdy při opékání nerozpouštěl 
na kaši. Otázkou je, kolik lidí, natož uživatelů 
sociálních sítí, si pamatuje, jakou konzistenci měl 
lančmít před 54 lety.

S ověřováním hospodaření si nehodlá dělat 
hlavu strana Realisté Petra Robejška. Tři miliony 
korun od miliardáře Marek Dospivy a spoluma-
jitele Penty poskytnuté této straně totiž podle 
serveru iHNed vydržely na jejich transparentním 
účtu jen několik dní. Pak zmizely kdesi v hlubi-
nách „běžného“ účtu strany. Tak snad se o realis-
tickém osudu peněz dozvědí alespoň v Pentě.

n Armáda má mít 
do roku 2022 moderní 
dělostřelectvo. Na mi- 
liardovém projektu by se 
měl významně podílet 
český průmysl.

Pavel Otto

Už potřetí v krátké době 
změnilo ministerstvo obrany 
názor na budoucnost artilerie, 
tedy vojska zajišťujícího hlavní 
palebnou podporu na bojišti. 
Nejprve chtělo koupit nová děla 
ráže NATO 155 milimetrů a ta 
stará sešrotovat. Pak zjistilo, že 
má ve skladech přes šedesát tisíc 
nábojů do houfnic Dana ráže 
152 milimetrů, takže se rozhodlo 
tyto zbraně zmodernizovat. 

Nyní je na stole plán kombinují-
cí obě varianty – nákup 17 nových 
děl s vyspělou municí a renovace 
33 původních houfnic. Podle 
materiálu, který koncem loňského 
roku projednalo vedení rezortu, 
má strategický projekt spolknout 
přes šest miliard korun. Z toho je 
na nová děla vyčleněno dvě a půl 
miliardy, na modernizaci 1,1 mi-
liardy a zbytek pak na systémy 
řízení palby a na munici.

„U dělostřelectva budou udrže-
ny potřebné schopnosti, zabezpe-

čen jeho další rozvoj a dosažena 
interoperabilita v rámci NATO,“ 
píše se v dokumentu.

Nová děla s ráží větší o tři mi-
limetry umožní vojákům střílet 
na vzdálenost přes čtyři desítky 
kilometrů speciální municí, která 
může být přesně naváděna GPS. 
Vylepšené houfnice Dana s do-
střelem přes 25 kilometrů by pak 
byly vybavené stejným automati-
zovaným systémem řízení palby. 
Ten pracuje v digitalizované síti 
sdílené průzkumníky, veliteli 
a samotnými dělostřelci. 

Jak nové, tak 
modernizované 
kanony by byly 
umístěny 
na podvoz-
cích Tatra. 
Právě volba 
tatrovácké 
platformy, 
která v české 
armádě drtivě 
převažuje, je 
však jednou z mála 
věcí, kde mají plánova-
či jasno. Nevědí například, zda 
by systém řízení palby vyvinuly 
české firmy, nebo by volba padla 
na polské řešení Topaz.

Zbrojovky naznačují, že by si 
minimálně druhou část pro-
jektu rozdělily. Zcela jistě by se 
na něm podílela Czechoslovak 

Group Jaroslava Strnada, proto-
že její součástí je kopřivnická au-
tomobilka. Ta už modernizované 
houfnice s názvem Dana M1M 
představila. Do hry by se zřejmě 
dostala i STV Group Martina 
Drdy, která repasovala totožný 
typ houfnic pro Poláky. Šance 
má i státní VOP CZ.

„Na tomto projektu by se 
z našeho pohledu měly podílet 
i podniky mimo Czechoslovak 
Group, jedním z důvodů je vy-
tíženost našich kapacit export-
ními zakázkami. Je to možnost 

pro spolupráci více partnerů 
v rámci českého obranného 

průmyslu tak, aby byl 
pro armádu dosažen co 

nejlepší poměr mezi ce-
nou a výkonem,“ uvedl 
mluvčí CSG Andrej 
Čírtek. Dodal však, že 
jde jen o úvahy. Minis-

terstvo dosud nespeci-
fikovalo technické para-

metry a nikoho nevyzvalo 
k podání nabídky.

Profitovat by mohla i pardu-
bická Explosia. Se slovenskou 
firmou ZVS Holding, která je 
spoluvlastníkem CSG, vyrábí 
moduly na prodloužení doletu 
nábojů. A loni dokončila vývoj 
a zkoušky samospalitelných 
hnacích náplní pro kanony ráže 
155 milimetrů.

Obrana otočila. Ke starým 
dělům koupí nová

Protagonisté dne

Martin STROPNICKÝ

MINISTR OBRANY

Naďa PTÁČKOVÁ

ŘEDITELKA SKANSKA REALITY

Miroslav SINGER

BÝVALÝ GUVERNÉR ČNB

Jeho ministerstvo už potřetí 
v krátké době změnilo názor 
na miliardový projekt modernizace 
dělostřelectva. 

str. 2

Developerovi se podařilo koupit 
velký brownfield v Praze-Maleši-
cích, kde za téměř čtyři miliardy 
korun postaví tisícovku bytů.

str. 6

Nový hlavní ekonom Generali CEE 
Holdingu se má stát i šéfem dozorčí 
rady České pojišťovny. Italové získali 
člověka, „který umí otevírat dveře“.

str. 6

Zápisník  
Dušana Kütnera

DANA V AKCI. Samohybné houfnice Dana, které má ve své výzbroji Armáda ČR, se dočkají modernizace.
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miliardy korun 

má ministerstvo  
vyčleněno  

na modernizaci 
dělostřelectva.



n Doporučení, které 
Česká národní banka 
nyní v oblasti úvěrů 
na bydlení vydává, 
nejsou vymahatelná. 
Novela to změní. 

Česká národní banka by 
měla získat zákonnou pra-
vomoc určovat parametry 
úvěrů na bydlení. Vyplývá 
to z návrhu novely zákona 
o ČNB, který včera schválila 
vláda. Novela by měla podle 
předloženého materiálu za-
čít platit od července. Schvá-
lit ji musí ještě Poslanecká 
sněmovna, Senát a podepsat 
prezident Miloš Zeman.

V současnosti centrální 
banka vydává paramet-
ry pro úvěry na bydlení 
formou doporučení, které 
není striktně vymahatelné. 
Naposledy od loňského října 
funguje v praxi doporuče-
ní ČNB, podle kterého by 
banky již neměly poskytovat 
hypotéky na 100 procent 
hodnoty zajištěné nemo-
vitosti. Maximální limit 
stanovený centrální bankou 
pro výši hypotéky je od října 
95 procent hodnoty zajištěné 
nemovitosti a od letošního 
dubna pak bude 90 procent. 
Již loni v červnu, v době 
oznámení opatření, ČNB avi-
zovala, že by k tomu chtěla 
mít uzákoněnou pravomoc.

Novela dále například ruší 
omezení pro operace mezi 
ČNB a dalšími bankami. 
Platná předloha totiž omezuje 
splatnost operací ČNB s ban-
kami na tři měsíce a před-
pokládá, že centrální banka 
usměrňuje fungování pouze 
na peněžním trhu. To je trh, 
kde se obchoduje s finančními 
instrumenty se splatností 
do jednoho roku.

Celkově je důvodem novely 
reakce na změny v provádění 
měnové politiky v celosvě-
tovém měřítku a v Evropské 
unii od vypuknutí globální 
finanční a ekonomické krize. 
„Stávající znění zákona o ČNB 
dostatečně nereflektuje aktu-
ální vývoj,“ uvádí materiál. /čtk/

ČNB dostane možnost 
omezovat hypotéky

PRAHA  www.E15.cz | 3 |

PŘÍSTAVIŠTĚ POD HRADEM. Molo bude po úpravě sloužit 
i osobní a rekreační plavbě.
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Ředitelství vodních cest dá 
v příštích měsících desítky 
milionů korun do úpravy 
zánovního mola u nábřeží 
Edvarda Beneše. Lodní stání 
postavené teprve v roce 2008 
bylo primárně určeno pro 
parkování lodí, nově bude 
sloužit i osobní a rekreační 
plavbě. Uzpůsobení mola vět-
šímu náporu cestujících vyjde 
na 38 milionů korun, prove-
dou jej stavební firmy Labská, 
strojní a stavební společnost 
a Argo Automatizace. 

„Upraví se například 
přístupové plochy tak, aby 
byly bezpečné pro veřejnost, 
promění se i design mola,“ 
řekl zástupce šéfa ŘVC Jan 
Bukovský. Molo budou moci 
po úpravách využívat i malá 
soukromá rekreační plavidla, 

která tuto možnost v centru 
Prahy dosud neměla. Malé 
lodě se zde budou moci 
připojit na elektřinu a strávit 
zde noc. Molo a uvázané lodě 
bude nově hlídat kamerový 
systém. 

Stavba by měla začít 
v nejbližších dnech, částečně 
se lodím otevře už v dubnu se 
zahájením plavební sezony, 
hotovo pak bude do konce 
června. Ředitelství vodních 
cest zbudovalo téměř půlki-
lometrové molo v roce 2008 
za necelých 70 milionů korun. 
Hlavním cílem bylo odleh-
čit přetíženému lodnímu 
stání na protilehlém nábřeží 
Na Františku. Úvaziště při 
pobytu v Praze využívají 
i velké hotelové lodě plující 
z Německa. /sin/

Molo v centru 
poslouží cestujícím

PŘÍZNIVCI PLATFORMY Bez komunistů.cz si včera na Vác-
lavském náměstí připomněli odkaz Jana Palacha, při kterém 
studenti středních a vysokých škol drželi řetězovou hladovku.

PŘIPOMÍNKA PALACHA

Vláda včera neschválila Stra-
tegii vlastnické politiky státu, 
kterou předložilo ministerstvo 
financí. Materiál upravoval 
pravidla pro vlastnictví a sprá-
vu podílů státu ve firmách. 
MF například navrhovalo, že 
by stát neměl vlastnit podíl 

v těch společnostech, kde má 
méně než deset procent. Říze-
ní těchto firem totiž nemůže 
reálně ovlivnit.

Podíl menší než deset 
procent má stát u zhruba 
desetiny z 289 vlastněných 
firem.

Cílem materiálu bylo podle 
MF přiblížit fungování spo-
lečností s majetkovou účastí 
státu a státních podniků pra-
xi, která vyplývá z doporuče-
ní OECD pro správu a řízení 
státem vlastněných společ-
ností. /čtk/  NÁZORY str. 14

Pravidla vlastnictví státních 
podniků se nezmění

Britský developer Lordship 
v otevřeném dopise vyzval 
Prahu 6 k demolici zchátra-
lých historických vil na Letné. 
Třicet let neobývané vily jsou 
v havarijním stavu, uvedl 
ředitel společnosti Václav Ma-
toušek. Mluvčí radnice Martin 
Churavý reagoval, že k demo-
lici chybí souhlas památkářů. 
Investor chce na místě stavět 
pět administrativních budov.

Stav historických budov, 
kolem kterých z jedné strany 
vede železniční trať a z druhé 
rušná třída Milady Horákové, 
se řeší řadu let. Investor přišel 
s několika návrhy na novou 
výstavbu, mimo jiné navr-
hoval jednu velkou budovu. 
Vloni představil projekt 
počítající se souborem pěti 

budov navržených různými 
architekty. Radnice ale dosud 
s žádnou z variant nebyla 
spokojená. „Praha 6 na jedné 
straně říká, že nám demolici 
nepovolí do schválení nového 
projektu, ale na druhé straně 
aktivně bojkotuje veškeré 
návrhy,“ tvrdí Matoušek. 
„Místo toho, abychom mohli 
provést demoliční práce, jsme 
nuceni utrácet desítky tisíc 
korun na opětovné zazdívá-
ní oken a dveří, zajišťování 
plotů a vyhánění nezvaných 
návštěvníků,“ doplnil.

Žádost o demolici budov 
podal Lordship v listopadu 
2013. Proti se postavili pa-
mátkáři. Národní památkový 
ústav (NPÚ) označil bourání 
za nepřípustné. /čtk/

Zchátralé vily stojí  
v cestě developerovi 

Ministerstvo nedokázalo 
utratit rozpočet 
Ministerstvo obrany loni 
nevyčerpalo 4,05 miliardy 
korun. Většina z těchto peněz 
byla určena na už vysoutěže-
né zakázky a na tendry, které 
byly v loňském roce zahájeny. 

Administrativní zátěž 
podnikatelů se sníží
Vláda schválila novelu 
živnostenského zákona, 
která odstraňuje povinnost 
podnikatelů oznamovat 
identifikační údaje členů 
statutárního orgánu firem 
a vedoucích odštěpného 
závodu zahraničních osob, 
zapisované do živnostenské-
ho rejstříku. /čtk/

Krátce
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Politické strany s výběrem 
prezidentských kandidátů 
vyčkávají. Mají před sebou 
stranické sjezdy a rozhodo-
vat se nejspíš budou i podle 
toho, zda opětovnou kandi-
daturu ohlásí Miloš Zeman. 

Nezávislých kandidátů 
také nebudou zástupy. Cestu 
na Pražský hrad jim nejspíš 
ztíží úprava volebních pravi-
del. Pod petici by stejně jako 
v minulé volbě měli nasbírat 
padesát tisíc podpisů, tento-
krát ovšem i s čísly občan-
ských průkazů nebo pasů. 
Tak zatím rozhodli poslanci. 
Novela volebního zákona 
ještě není platná, schválit 
ji musí Senát a podepsat 
prezident. Pro nezávislé 
kandidáty je to komplika-
ce, čas na sběr potřebných 
podpisů se jim krátí. Ostatně 

už si na to stěžoval Michal 
Horáček, jeden z těch, kteří 
kandidaturu oficiálně ozná-
mili.

Politické strany v podstatě 
nemají kam spěchat. Součas-
ná hlava státu Miloš Zeman 
hodlá verdikt oznámit 
10. března. Jistě ne náhodou 
právě v den, kdy začnou 
o novém vedení rokovat 
socialisté. Právě pro ně bude 
Zemanovo slovo do pranice 
podstatné. „Zatím o prezi-
dentské volbě nediskutu-
jeme, chybí nám zásadní 
informace a to, zda chce pan 
prezident kandidovat, nebo 
nikoli,“ říká místopředseda 
ČSSD Jan Hamáček. 

Rozhodnutí ještě nepadlo 
ani v hnutí ANO. Jeho šéf 
Andrej Babiš zatím spíše la-
víroval a ani jeho včerejší vý-
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Strany s nominacemi 
nespěchají. Čeká se 
na Zemana

n Za rok bude Česko volit novou hlavu 
státu. Úvahy o tom, kdo by se jí mohl 
stát, se sice vedou už dlouho, oficiálních 
kandidátů je ale zatím pomálu.

Podporovatelé nezávislých kandidátů na prezidenta zřejmě 
budou muset na nominační petici připsat ke svému jménu i číslo 
občanského průkazu nebo cestovního pasu. Úprava má zabránit 
sporům o platnosti podpisů, které předcházely první přímé volbě 
prezidenta v roce 2013. Podpisy nemusí sbírat ti kandidáti, které 
navrhne minimálně dvacet poslanců nebo deset senátorů. Kandidáti 
mohou za kampaň utratit maximálně 40 milionů korun v prvních kole 
a dalších deset milionů korun v případném druhém kole volby.

Přísnější  
pravidla

rok, že hnutí by mělo nasadit 
vlastního kandidáta, nemusí 
být definitivním soudem. 
Babiš reagoval na výzvu 
ministra obrany a předsedy 
pražské organizace ANO 
Martina Stropnického. Ten 
k výběru vlastního uchaze-
če opětovně nabádá. „Já se 
za takový postup přimlou-

vám, neznamená to, že to má 
nutně být moje osoba,“ říká 
Stropnický. Právě jeho však 
stranický předseda v souvis-
losti s prezidentskou volbou 
už několikrát zmiňoval.

S vlastním kandidátem 
nejspíš přijdou lidovci, ani 
oni se však ještě nevyjádřili 
s konečnou platností. Jejich 

uvažování může ovlivnit 
i případná spolupráce se 
STAN v letošních parlament-
ních volbách. Petr Gazdík, 
šéf Starostů a nezávislých, 
tvrdí, že člověk, kterého by 
rád viděl na Hradě, už mu 
na kandidaturu kývl. Jde 
zřejmě o předsedu Aka-
demie věd Jiřího Drahoše. 
Tomu funkční období končí 
letos v březnu a potvrdil, že 
prezidentskou kandidaturu 
zvažuje. Jednala s ním také 
TOP 09, ta ovšem také čeká, 
jak se vyjádří další možný 
uchazeč, europoslanec Jiří 
Pospíšil.

Jana  
Havligerová

Stranu připravila



Michal Horáček
Textaře, producenta a bývalého majitele 

sázkové kanceláře Fortuna lze zatím považovat 
za jediného vážného uchazeče o hradní post. Letos 

pětašedesátiletý multimilionář zveřejnil svůj program, 
veřejnosti dal v plen jak fakta o svém zdravotním stavu, tak 
o svém majetku. Už také odstartoval prezidentskou kampaň 

– v historické budově čistírny odpadních vod v Praze Bubenči. 
Pilně objíždí republiku a beseduje s občany. Stačil však také udělat 
několik chyb. Příliš sympatií nevzbudilo jeho moderování protestní 

akce k oslavám 28. října, kterou na Staroměstském náměstí uspořádali 
někteří politici a politické strany, on osobně za chybu považuje slovní 

konflikt s čestným předsedou TOP 09 Karlem Schwarzenbergem. 
Toho v rozhovoru pro deník.cz kritizoval za nepovedené 

finále minulé prezidentské volby a také řekl: 
„Jsem jiný naprosto ve všem. Naprosto. Umím 
jazyky, mám vzdělání a mám za sebou nějaké 
v Česku dobře známé dílo. Nic z toho Karel 

Schwarzenberg za sebou nemá.“ Teď 
se Horáček veřejně kaje s tím, že se 

nástrahám kampaně teprve učí.

Marek Hilšer
Čtyřicetiletý lékař na sebe nejvíc 

upozornil v roce 2014, když do půl těla svlečený 
demonstroval při tiskové konferenci vlády na podporu 

Ukrajiny a proti anexi Krymu Ruskem. Vědecký pracovník, 
který zkoumá zhoubné nádory mozku a jako pedagog působí 

na 1. lékařské fakultě UK, je známý občanský aktivista. Protestoval 
už v době Topolánkovy vlády, tehdy proti plánům privatizovat 

nemocnice, později třeba proti vysokoškolské reformě Josefa 
Dobeše z Věcí veřejných. Hilšer tvrdí, že lidé by neměli mít 

strach se postavit, když se děje něco, s čím nesouhlasí. 
Proto se také rozhodl kandidovat na prezidenta. 

Věří, že pokud se k témuž znovu rozhodne i Miloš 
Zeman, má šanci ho porazit. Současné hlavě 

státu vyčítá hlavně postoj k Rusku a Číně. Rozdíl 
mezi rolí aktivisty a postem ve vysoké politice 

si uvědomuje: „Pokud chce člověk vstoupit 
do politiky a chce věci nějak měnit, 
musí dát roli aktivisty pryč. Najednou 

přebírá odpovědnost a musí se stát 
diplomatem,“ řekl v jednom 

z rozhovorů poskytnutých 
médiím.

Miloš Zeman
Kardinální otázka prezidentské volby roku 2018 zní – bude 
Miloš Zeman znovu kandidovat? „V tuto chvíli plánujeme 
zásadní tiskovou konferenci pana prezidenta na 10. března. 
Datum potvrdíme s dostatečným předstihem,“ odpověděl 
nedávno mluvčí hlavy státu Jiří Ovčáček. Přímé odpovědi se 
Zeman dlouhodobě vyhýbá. Postupně však z Pražského hradu 
přicházely zprávy, které mohly alespoň naznačit. Třeba o tom, 
v jak výborné kondici se prezident nachází. Dozvídáme se, že 
prezident jezdí na rotopedu, jí alespoň trochu zeleniny a zříká se 
požívání tlačenky ve velkém. Loni v prosinci sám Zeman oznámil, 
že na dálku vidí perfektně a na čtení potřebuje brýle pouze 
odpoledne, už předtím ujišťoval veřejnost o perfektní funkci 
jiných důležitých tělních orgánů. Prezident ovšem připouští, že 
ho trápí cukrovka, a hlavně polyfunkční neuropatie, kvůli které 
špatně chodí. Většina Zemanových blízkých si myslí, že bude 
znovu kandidovat. Spíše hypotetickou otázkou momentálně je, 
zda by Zemana navrhla nějaká politická strana, nebo by musel 
nasbírat 50 tisíc podpisů pod petici. Pokud se ale kandidovat 
rozhodne, jedna či více politických stran se ho jako uchazeče jistě 
ujme. Jeho šance na zvolení také zvyšuje rivalita ČSSD a ANO. 
Právě Zeman po podzimních parlamentních volbách rozhodne, 
kdo jako první dostane šanci sestavovat novou vládu.
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Igor Sládek
Na politické kolbiště vstoupil 

dvaašedesátiletý veřejnosti neznámý muž, 
který zbohatl podnikáním v telekomunikacích, 
v polovině loňského roku. „Oznamuji kandidaturu 
na funkci prezidenta České republiky,“ zněl jím 
podaný novinový inzerát. Jak v něm dále uvedl, 

narodil se v Náchodě v roce 1955, v roce 1980 
emigroval do Německa a poté do Spojených států, 
v Česku podniká od roku 1990. Uvedl také, že se nikdy 

politicky neangažoval, a to ani za komunismu. V rozhovoru 
pro týdeník Reflex pak odhalil, že žije ze svých investic 
a úspor, peníze dal do různých projektů, šlo například 

o Kabel Plus nebo Able Electric. Sládek, který trpí bipolární 
chorobou, je přesvědčen, že mu nevyléčitelná psychická 
porucha v kandidatuře nebrání, je schopen sehnat 

i více než 50 tisíc potřebných podpisů 
a prezidentskou volbu vyhraje 

v prvním kole.

Kroměřížská výzva
Iniciativa Kroměřížská výzva sama 

sebe charakterizuje jako skupinu lidí, která má 
starost, jak se vyvíjí naše země. Chce pečovat o to, 

aby Česká republika vzkvétala a těšila se dobré pověsti 
slušných lidí na celém světě. Proto hledá vhodného prezi-

dentského kandidáta, představit ho hodlá letos v červnu. „Příští 
prezidentská volba bude mít zásadní význam pro další směřování 
naší země,“ soudí jeden ze signatářů výzvy hudebník Michael Ko-

cáb. I jeho jméno je na předběžném seznamu, tvrdí ale, že o případ-
né kandidatuře zatím neuvažuje. Na soupisce je zhruba pětadvacet 
lidí, například europoslanec za TOP 09 Jiří Pospíšil a diplomat Petr 

Kolář, ti kandidaturu zvažují. Třeba o Pospíšilovi jako možném 
uchazeči o prezidentský post uvažuje i TOP 09. Mezi možné 
adepty signatáři výzvy zařadili mimo jiných například kněze 

Tomáše Halíka, ekonomy Tomáše Sedláčka a Jiřího Švej-
nara a také aktivní či bývalé politiky – Petra Pitharta, 

Karla Schwarzenberga, Zuzanu Roithovou, 
Miroslavu Němcovou, Michaela Žantov-

ského a Jiřího Dienstbiera.
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n Developer Skanska 
Reality dál mohutně 
investuje. Pro budou-
cí bytovou výstavbu 
koupil již třetí velký 
brownfield během 
dvou let.   

Daniel Novák

Pražské Malešice se v bu-
doucnu významně rozšíří. 
Developerská společnost 
Skanska Reality tam od fir-
my DBD Group koupila 
sedmihektarový pozemek, 
na kterém hodlá postupně 
postavit téměř tisíc bytů. 
V nové rezidenční lokalitě 
v dosud nerozvinuté části 
Prahy 10 najde domov kolem 
2600 lidí. 

Akviziční cenu strany 
nekomentovaly. Investice 
takovéto velikosti ale může 
spolknout zhruba 3,7 miliar- 
dy korun, uvedl analytik de-
veloperského trhu František 
Brož. Prodražit výstavbu 
může také inflace.

„Soustředíme se na návrh 
kvalitního urbanistického 
řešení této původně průmy-
slové čtvrti,“ zadůraznila 
generální ředitelka Skanska 
Reality Naďa Ptáčková. Pro-
jekt připravuje studio. 

Developer nyní chys-
tá podklady pro územní 
rozhodnutí. „Naším cílem 
je získat stavební povolení 
do konce roku 2018,“ dodala 
manažerka.  

Součástí záměru je vybu-
dování veřejné komunikace, 
parku a revitalizace okolní 
zeleně. Hrubá podlažní 
plocha plánovaných objektů 
převýší 86 tisíc metrů čtve-
rečních, vyplývá z doku-

mentace, kterou developer 
předložil k posuzování vlivů 
stavby na životní prostře-
dí. Nejvyšší budovy budou 
třináctipodlažní. Skanska 
počítá s rozdělením výstavby 
do šesti až osmi etap. 

Za jednu z hlavních výhod 
lokality považuje docház-
kovou vzdálenost ke stanici 
metra Depo Hostivař a dvě 
tramvajové zastávky hned 
naproti. „Lokalita Malešic je 

v hledáčku mnoha klientů 
a samozřejmě developerů. Je 
to tradiční městská část vy-
hledávaná díky své blízkosti 
a dobré dopravní dostup-
nosti centra Prahy,“ sdělila 
Denisa Višňovská z vedení 
realitní kanceláře Lexxus. 

V místě budoucí výstavby 
je teď zanedbaný průmys-
lový areál. Developer počítá 
s demolicí budov, které jsou 
v dezolátním stavu. Skanska 

Skanska nasype miliardy 
do stavby bytů v Malešicích

Kvůli nedostatku pozemků 
developeři pro výstavbu stále 
častěji volí pozemky pod 
opuštěnými průmyslovými 
areály. Demolice a ekologické 
zátěže ale takové projekty 
prodražují v průměru 
o sedmnáct procent, vyplývá 
z průzkumu společností 
CEEC Research a KPMG mezi 
developery. Brownfieldy 
využívá k nové výstavbě 
například Penta, velké 
projekty na nich připravuje 
Central Group.  

Brownfieldy  
se prodražují

v posledních dvou letech již 
dva podobné brownfieldy 
koupila. Nejdříve získala 
areál Michelských peká-
ren o rozloze čtyř hektarů. 
Následně pořídila osmihek-
tarový pozemek bývalého 
modřanského cukrovaru. 

„Přestože jsme v předcho-
zích dvou letech investovali 
finanční prostředky v řádu 
stovek milionů korun, 
i nadále jsme připraveni 
na investice,“ doplnila šéfka 
Skanska Reality. Firma má 
v hledáčku projekty se stov-
kami bytů hlavně v širším 
centru Prahy s dobrou do-
pravní dostupností a občan-
skou vybaveností. 

Na výstavbu bytů zamě-
řená Skanska Reality je 
součástí švédského koncer-
nu Skanska. Ten v Česku 
ještě zastřešuje stavební 
společnost Skanska a develo-
pera Skanska Property, který 
staví kanceláře.   Více E15.cz 

VELKÝ PROJEKT. Zanedbaný průmyslový areál v Praze 10 přemění developer Skanska Reality 
na stovky nových bytů. Konečnou podobu architekti ještě ladí. 
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Někdejší guvernér České 
národní banky Miroslav Sin-
ger byl jmenován do funkce 
ředitele institucionálních 
vztahů a hlavního ekonoma 
Generali CEE Holding. V bu-
doucnu se stane předsedou 
dozorčí rady České pojišťov-
ny, člena skupiny Generali. 
Na Singerovo příští působení 
upozornil server Roklen24.

Singerovi skončil v červ-
nu druhý šestiletý mandát 
v čele centrální banky. Poté 
nesměl půl roku nastoupit 

do privátního finančního či 
bankovního sektoru.

„Při očekávání mnoha 
regulatorních změn vidíme 
jasně potřebu posílit náš 
dialog s regulátory a záko-
nodárci. Jsem přesvědčen, 
že Singer bude v této oblasti 
pro naši skupinu velkým 
přínosem,“ uvedl generální 
ředitel Generali CEE Holdin-
gu Luciano Cirina.

„Angažmá Singera v Gene-
rali CEE Holdingu je do jisté 
míry překvapením. Ani sám 

Singer se totiž netajil úva-
hami o další pracovní pozici 
v zahraničí,“ míní analytik 
společnosti Cyrrus Lukáš 
Kovanda. Holding podle něj 
získává Singerovou akvizicí 
unikátně vybaveného profe-
sionála, jehož navíc v Česku 
každý zná, od vrcholných po-
litiků po taxikáře. „Generali 
tak má prvotřídního makro- 
ekonomického experta 
a zároveň člověka s kontakty, 
který umí otevírat důležité 
dveře,“ dodal. /čtk/  Více E15.cz

Exguvernér ČNB Singer  
má vysoký post v Generali 

České dráhy pokračují 
v zadávání dlouhodobých 
zakázek na periodické opra-
vy a údržbu svých strojů. 
Naposledy v lednu uzavřely 
smlouvu s českotřebovskou 
společností CZ Loko, která 
se bude po dalších pět let 
starat o legendární motoro-
vé lokomotivy zvané Brej-
lovec. Konkrétně jde o řady 
750.7 a 754. 

Dráhy provozují 76 takto 
označených brejlovců, z če-
hož devatenáct prošlo mo-
dernizací právě v dílnách CZ 
Loko. Společnost se Českým 

drahám o brejlovce starala 
i v uplynulém období, nyní 
zvítězila v novém tendru 
a získala smlouvu v hodnotě 
kolem 220 milionů korun. 

CZ Loko patří mezi dvorní 
opraváře Českých drah, 
už v létě získalo smlouvy 
na údržbu vybraných elek-
trických lokomotiv a vagonů 
celkem za více než 600 mi- 
lionů korun. Firma právě 
vysílá na víceletý pronájem 
tři posunovací lokomoti-
vy do Itálie. Počet jejích 
lokomotiv tam tak dosáhne 
téměř šesti desítek. /sin/

CZ Loko uhájilo 
opravy „brejlovců“

http://praha.e15.cz/praha/novinky/skanska-reality-nasype-miliardy-do-noveho-projektu-v-praze-malesicich-1327741
http://zpravy.e15.cz/domaci/udalosti/byvaleho-guvernera-singera-angazovali-v-generali-hledali-respektovanou-osobnost-1327732
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n Veřejná soutěž 
na systém, který 
zajistí evidenci ha-
zardních hráčů, míří 
po několika odkladech 
do finále.

Dušan Kütner

Ministerstvo financí konečně 
pokročilo v tendru na vytvo-
ření informačního systému, 
s nímž počítají nové zákony 
regulující hazard v Česku 
platné od ledna. Po půlročním 
posouvání termínu pro podá-
ní přihlášek dospělo výběrové 
řízení s předpokládanou hod-
notou tři sta milionů korun 
do fáze, kdy termín vypršel.

„Termín pro podání nabídek 
skončil 28. prosince. Minister-
stvo financí obdrželo dvanáct 
nabídek. V současné době 
probíhá jejich hodnocení,“ 
uvedl Filip Běhal z tiskového 
oddělení úřadu. První lhůta 
pro podání přihlášek přitom 
byla na konci května, od té 
doby ji stát několikrát posu-

nul. Podle ministerstva to 
bylo kvůli velkému množství 
dotazů k podobě systému, 
které na úřad chodily od po-
tenciálních uchazečů.

O informačním systému 
– kterému loterijní a sázko-
vé firmy říkají neformálně 
„velký bratr“ – stát 
hovoří jako o páteři 
nové regulace. 
Jeho součástí je 
například da-
tabáze všech 
lidí, kteří hrají 
ruletu a poker 
nebo sázejí 
přes internet 
včetně gamblerů 
a firem pohybu-
jících se dosud 
v šedé zóně trhu. Systém 
také bude hlídat, zda někdo 
za sázení neutrácí sociální 
dávky a příspěvky, a pokud 
ano, v hraní mu stejně jako 
u patologických hráčů bude 
moci zabránit.

Nové zákony o hazardu, 
které mimo jiné zvyšují daň 
z výherních automatů z 28 na  
35 procent a umožňují 

i tuzemským firmám spustit 
internetové kasino, platí 
od ledna. Umožní také oficiál- 
ní vstup zahraničních firem 
provozujících nyní sázkové či 
kasinové weby v češtině bez 
české licence z Kypru nebo 
Gibraltaru na český trh a ty, 

které o licenci nepo-
žádají, hodlá stát 

prostřednictvím 
poskytovatelů 

internetového 
připojení 
blokovat. 
Samotný 
systém se ale 

letos spustit 
nestihne.
„Zavedení IT 

systému k hazardu 
je od počátku koncipová-

no s pozdějším startem a je to 
tak zakotveno už v přechod-
ných ustanoveních přísluš-
ného zákona,“ uvedl Běhal. 
„S ohledem na to, jak rychle 
či pomalu bude vysoutěžena 
veřejná zakázka na dodavate-
le systému, lze jeho spuštění 
očekávat v průběhu roku 
2018,“ dodal.

Dvanáct firem chce 
vytvořit informační 
systém k hazardu 

IT systém 
na podporu nové  

legislativy o hazardu  
bude stát podle odhadů

300
milionů korun. Byt 3+kk, 105.59 m2

ul. Františka Křížka, Praha 7 - Holešovice

Výběrové řízení                                  termín ukončení: 24. 2. 2017 

      Luděk Naglmüller, 777 707 318, 257 314 251
         ludeknaglmuller@naxos.cz   www.naxos.cz

 Minimální KC:
 4.500.000,- Kč

Rozestavěná bytová jednotka v podkroví 
bytového domu o dispozici 3+kk. V sou-
časné době nejsou dokončeny vnitřní 
povrchy příček, nejsou podhledy, pouze 
tepelná izolace bez fólií, nejsou podlahy, 
obklady, zárubně a dveřní výplně (krom 
původních vstupních dveří a dveří na te-
rasu), nedokončeny jsou také rozvody na 
elektro, zařizovací předměty, otopná tě-
lesa, zdroj ÚT a schody do mezonetu. Z 
podkroví bytové jednotky možnost přístu-
pu do nezkolaudované, nesdílené terasy. 

264775/12� inzerce

SEDMITISÍCOVÉ PŘEŠTICE v Plzeňském kraji budují za více než osmnáct milionů korun městský 
pivovar v někdejší restauraci a hotelu přímo na náměstí. Má mít kapacitu 150 míst. Do letních prázd-
nin tam začnou vařit pět druhů piv. Výroba pěnivého moku bude ve městě obnovena po 112 letech. 

PIVO PO 112 LETECH
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Firma si vzala zálohu 
na byty v projektech bez 
platného územního rozhod-
nutí. Pak ji vrátila a klien- 
tům nabídla původně 
slíbené byty za cenu vyšší 
o třicet až padesát procent. 
Toto jednání developerské 
společnosti Ekospol kriti-
zuje Asociace developerů. 
Podle ní je neetické a v roz-
poru s dobrými mravy.

„K takovému jednání 
developera neopravňuje ani 
tristní legislativa a pomalé 
povolovací procesy v Pra-
ze,“ míní ředitel asociace 
Tomáš Kadeřábek. „Deve-
loper nesmí přenášet své 
problémy a komplikace 
na klienty, kteří si v dobré 

víře rezervovali byty a slo-
žili za ně danou zálohu.“ 
Naráží tím na problémy 
s projektem v Hostivaři, 
který místní radnice nepo-
volila. Teď se čeká na další 
projednání. Magistrát roz-
hodnutí lokální samosprá-
vy zrušil.

Majitel Ekospolu Evžen 
Korec prohlášení asociace 
vnímá jako nekalý kon-
kurenční boj. „Ceny bytů, 
u kterých vypršela rezer-
vační smlouva, se zvýšily 
průměrně o patnáct pro-
cent. Zatímco u některých 
bytů jsme cenu neměnili, 
u jiných vzrostla více,“ na-
psal Korec v prohlášení pro 
deník E15. /paj/ Více E15.cz

Developeři 
pranýřují Ekospol 
za neetické chování

Vítek koupil obchodní 
centra za 17,5 miliardy   
Skupina CPI PG miliardáře 
Radovana Vítka koupila 
jedenáct obchodních center 
v Česku, Maďarsku, Polsku 
a Rumunsku. Cena podle 
Forbesu činí zhruba 650 mi- 
lionů eur, tedy 17,5 miliardy 
korun. Největší akvizici 
skupiny musí ještě schválit  
český a maďarský antimo-
nopolní úřad.  Více E15.cz

Travel Servisu přibyla 
desetina cestujících
Letadla společnosti Travel 
Service loni přepravila té-

měř 6,3 milionu cestujících, 
meziročně o 9,6 procenta 
více. Největší růst zazna-
menaly pravidelné linky 
pod značkou Smart Wings, 
u kterých se počet pasažérů 
zvýšil o čtvrtinu na  
1,9 milionu.  Více E15.cz

Do nabíjení elektromobilů 
půjde miliarda korun
Letos vypsané dotační titu-
ly na stavbu dobíjecích sta-
nic pro elektromobily mají 
mít hodnotu téměř jednu 
miliardu korun. Na kon-
ferenci Digitální Česko to 
uvedl ministr dopravy Dan 
Ťok (za ANO). /sin, čtk/

Krátce

http://praha.e15.cz/praha/novinky/ekospol-je-na-pranyri-developeru-za-neeticke-chovani-1327739
http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/miliardar-vitek-koupil-obchodni-centra-za-17-5-miliardy-korun-1327761
http://zpravy.e15.cz/byznys/doprava-a-logistika/travel-service-dal-roste-loni-pridal-desetinu-cestujicich-1327745
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n Akcie firem z oborů 
těžících z výsledků 
prezidentských voleb 
zažívají ústup inves-
torského zájmu.

Jaroslav Bukovský

Nový americký prezident 
ještě nesložil slib a investoři 
sázející na příznivé efekty 
jeho politiky už začínají 
balit kufry. Spanilá jízda 
akcií v odvětvích americké 
ekonomiky, jimž má být 
Donald Trump nakloněn, 
totiž letos ztratila rychlost. 
Akcie výrobců léků, ropných 
těžařů i finančních institucí 
jsou tři dny před prezident-
skou inaugurací levnější než 
během tržní euforie násle-
dující po Trumpově úspěchu 
v klání o Bílý dům.

„Trumpova rallye byla 
přepálená a nyní dochází 
k vybírání zisků před samot-
ným nástupem do funkce, 
kde už bude prezident muset 
skutečnými činy dokázat, 
že svá slova myslel vážně. 
Dochází tedy ke známému 
jevu zvanému „kupuj fámy, 
prodávej zprávy“, kdy inves-
toři prodávají zisky těsně 
před nástupem Trumpa 

do funkce,“ uvádí analytik 
BH Securities Martin Vlček. 
„Trh velmi agresivně zapo-
čítal i méně pravděpodobné 
efekty zvolení,“ připomíná 
ekonom Cyrrusu Marek 
Hatlapatka.

Ropný sektor tak ze svých 
prosincových maxim přišel 
už o více než pět procent, 
o tři procenta jsou na burze 
levnější i akcie farmaceutic-
kých firem, mírně ztratily 
i bankovní tituly. „K další 
vlně optimismu by byl už 
třeba nějaký nový mate- riál, 
nové střelivo, které by Trump 
trhům nabídl, krom toho, co 
jsme již slyšeli,“ zdůrazňuje 
nezávislý ekonom Petr Hli-
nomaz. Nastupující americký 
prezident přestal být podle 

něho hlavním hybatelem 
finančních trhů. „Mnohem 
větší prostor je nyní již 
uvolněn dalším faktorům, 
od brexitu přes Čínu až k tvr-
dým makro- 
ekonomickým datům v USA,“ 
připomíná Hlinomaz.

Ústup od tržní euforie spo-
jené s prezidentskými vol-
bami se odrazil i v silnějších 
sázkách na tradiční bezpečné 
přístavy. Zatímco zlato stihl 
po Trumpově volbě deseti-
procentní pád, v závěru roku 
drahý kov obrátil trend a ze 
svého prosincového dna je 
nyní už o sedm procent výše. 
Obdobně vzrostl po prvot-
ním výprodeji v polovině 
prosince i zájem o americké 
státní dluhopisy.

Trumpova rallye 
se zadrhla

Vyšetřování: Note 7 vybuchoval kvůli baterii

Hlavní příčinou samovzněcování telefonů Galaxy  
Note 7 byla baterie. Podle zdroje agentury Reuters to uká-
zaly výsledky interního vyšetřování společnosti Samsung. 
Oficiální zprávu by měl Samsung zveřejnit 23. ledna.  

Trump už hrozí cly i německým automobilkám

Budoucí americký prezident Donald Trump pohrozil 
německým výrobcům aut zavedením cla na dovoz do USA. 
Ke každému dovezenému vozu chce přičíst 35procent-
ní daň. Dovozním clem už dříve hrozil i automobilkám 
z USA a Japonska, které vyrábějí v Mexiku. Více E15.cz

MMF zlepšil výhled světového růstu

Mezinárodní měnový fond letos čeká zrychlení globálního 
růstu na 3,4 procenta a příští rok na 3,6 procenta. Pro vy-
spělé země čeká zesílení tempa růstu na 1,9 a 2,0 procenta, 
zatímco ekonomiky rozvíjejícího se světa mají letos růst 
o 4,5 a napřesrok o 4,8 procenta. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,068

Čína 1 3,697

Dánsko 1 3,634

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,589

Japonsko 100 22,348

Kanada 1 19,406

Maďarsko 100 8,790

Norsko 1 2,984

Polsko 1 6,178

Rusko 100 42,763

Švédsko 1 2,848

Švýcarsko 1 25,233

Turecko 1 6,748

USA 1 25,503

Velká Británie 1 30,768

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 16. 1. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 65,40   2,19 % 

ČEZ 423,50   -1,05 % 

Erste Bank 775,40   -0,72 % 

Fortuna 88,40   0,34 % 

Kofola 384,90   1,29 % 

KB 882,00   -0,56 % 

Moneta 80,70   0,00 % 

O2 CR 269,40   -0,22 % 

Pegas 796,60   1,85 % 

Philip Mor. ČR 13 144,00   -0,19 % 

TMR 655,00 0,00 %

Unipetrol 182,00   0,41 % 

VIG 607,80   0,46 % 

Celkový objem (v tisících korun) 314 480

Akcie na pražské burze 16. 1. 2017 

Vývoj cen zlata od zvolení Donalda Trumpa 
americkým prezidentem (v USD za troyskou unci)
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ITALSKÝ VÝROBCE  brýlí Luxottica se dohodl na spojení 
s francouzskou společností Essilor. Fúze v hodnotě 46 miliard 
eur (1,2 bilionu korun) vytvoří globální mocnost v odvětví oční 
optiky. Luxottica je aktuálně největším světovým výrobcem 
brýlí, zatímco Essilor drží naopak vedoucí postavení v produk-
ci brýlových čoček. Souhrnné tržby obou firem přesahují  
15 miliard eur ročně. Luxottica má tržní hodnotu kolem  
24 miliard eur a Essilor zhruba 22 miliard eur.

OPTICKÝ GIGANT
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/trump-hrozi-35procentnim-clem-automobilce-bmw-1327724


Radek Pavlovič

Bezhotovostní platby mo-
bilním telefonem mohou 
přispět k odstranění chudoby 
v zemích třetího světa. Tvrdí 
to studie časopisu Science.

Zaplatit mobilem je totiž 
v keňském Nairobi jedno-
dušší než v New Yorku. Keňa 
za to vděčí platebnímu systé-
mu M-Pesa, který před deseti 
lety spustil největší tamní 
mobilní operátor Safaricom. 
Milionům obyvatel poskytl 
do té doby těžko přístupné 
bankovní služby. Na odeslání 
či přijetí peněz nyní stačí 
obyčejný tlačítkový telefon 
a SMS zpráva.

Celkem 194 tisícům nej-
chudších keňských domác-
ností se poté v letech 2008 
až 2014 prokazatelně zvýšil 
životní standard, a to právě 
díky mobilnímu bankov-
nictví. Domácnosti, které 
svěřily peníze nové službě, 
se jednoduše naučily lépe 
pracovat s penězi a ušetřily 
až o čtvrtinu více než ty, které 
službu nevyužívaly. Pozitivní 
roli sehrála služba například 
u žen: větší úspory vedly k je-
jich osamostatnění a v řadě 
případů nastartovaly vlastní 
drobné podnikání. Systém 
M-Pesa nyní využívá zhruba 
osmnáct milionů Keňanů. 
 Více E15.cz

Keňa řeší chudobu 
platbami mobilem

www.E15.cz | 9 |

BUĎTE TAM, KDE VAŠI 
ZÁKAZNÍCI ČEKAJÍ

Tel.: 325 553 934, E-mail: info@mediapharma.cz

1100 ozvučených obrazovek 
v čekárnách lékařů

500 obrazovek

u praktických lékařů 

pro dospělé:

Za 1 měsíc shlédne 

naše pořadyZa 1 měsíc shlédne 
Cílová skupina ženy 

a muži 18+

naše pořady

více než 600 000 diváků.

400 obrazovek 
u praktických lékařů 
pro děti a dorost:

Cílová  skupina
žena 20 až 45 let
Za 1 měsíc oslovíte Za 1 měsíc oslovíte 
více než 430 000 diváků.

200 obrazoveku ambulantních gynekologů:

Cílová  skupinaženy 16 až 65 let
Za 1 měsíc oslovíte 
více než 230 000 diváků.

WWW.MEDIAPHARMA.CZ

263683/20� inzerce

n Rozdíly mezi chu-
dými a bohatými se 
ve světě dále zvětšují. 
Situaci by měli řešit 
hlavně politici.

Osm nejbohatších lidí 
vlastní stejný majetek jako 
chudší polovina světové 
populace, 3,6 miliardy 
lidí. Tvrdí to nezisková 
organizace Oxfam, která 
závěry své analýzy vydává 
před zahájením Světového 
ekonomického fóra v Davo-
su. Majetková nerovnost je 

tak podle Oxfamu teď větší 
než kdy jindy. Nejbohatším 
člověkem na světě zůstá-
vá zakladatel Microsoftu, 
Američan Bill Gates. Jeho 
majetek je odhadován na  
75 miliard dolarů (1,9 bili- 
onu korun). 

Mezi osmi nejbohatšími 
je i Španěl Amancio Ortega, 
zakladatel módního řetězce 
Inditex s odhadovaným 
majetkem 67 miliard dolarů, 
anebo finančník Warren Bu-
ffett s 60,8 miliardy dolarů. 
„Je nestoudné, že tolik bo-
hatství je v rukou několika 

jedinců, když každý desátý 
člověk na světě musí přežít 
se dvěma dolary na den,“ 
uvedla Winnie Byanyimová 
z Oxfamu. 

„Nerovnost žene do chu-
doby stovky milionů lidí, 
rozděluje společnost a pod-
kopává demokracii,“ podo-
týká Byanyimová, která se 
zasedání v Davosu zúčastní. 
Oxfam vyzval světové lídry, 
aby o problému přestali jen 
planě mluvit a chopili se 
iniciativy při jejich neod-
kladném řešení. /čtk/ 
  Více E15.cz

Osm lidí je bohatších  
než půlka světa

Arsen Lazarevič

Akcie společnosti ČEZ 
v posledním roce pozvolna 
rostou. Ještě v polovině ledna 
minulého roku byly k dostání 
za méně než 380 korun, nyní 
je jejich cena kolem  
425 korun. Akcie kromě více 
než desetiprocentního růstu 
hodnoty pravidelně přinášejí 
také dividendové výnosy. 

Pro rok 2015 bylo možné 
na jedné akcii získat divi-
dendu 40 korun, pro loňský 
rok to bude ale méně. „Podle 
současné dividendové politiky 
firmy (60–80 procent uprave-
ného čistého zisku) by mělo 
být vyplaceno 20 až 27 korun 
na akcii, tedy hrubý dividen-
dový výnos 4,7 až 6,4 procen-
ta,“ uvádí analytik J&T Banky 
Bohumil Trampota. Podle 
něj ale bude dividenda ještě 
vyšší: „Očekáváme 35 korun 
na akcii,“ odhaduje. Hrubá 
výnosnost by tak dosáhla  

8,2 procenta. Atraktivní 
investici vidí v ČEZ i akciový 
analytik Next Finance Jiří Cih-
lář. Ten odhaduje dividendu 
pod 40 korunami za akcii, ale 
varuje: „Akcie ČEZ jsou citlivé 
na vývoj cen elektřiny. A ta 
podle nás z dlouhodobého po-
hledu neporoste.“  Více E15.cz

Analytici: ČEZ 
investorům vydělá

Dividendy ČEZu  
pro jednotlivé roky 

rok dividenda na akcii (Kč)

2015 40

2014 40

2013 40

2012 40

2011 45

2010 50

2009 53

2008 50

2007 40

2006 20

2005 20

Pramen ČEZ
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/ekonomika/nerovnost-je-vetsi-nez-jindy-osm-bohacu-ma-majetek-jako-polovina-lidstva-1327729
http://zpravy.e15.cz/burzy-a-trhy/ceske-akcie/cez-snizi-dividendu-investorum-ale-prinese-nadprumerny-vynos-1327756
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n Temné scénáře 
protierdoganovské 
opozice se naplňují. 
Prezidentova rodná 
strana nahrává svému 
muži jeden nástroj 
moci za druhým.

V prvním čtení schválil 
turecký parlament osmnáct 
článků návrhu ústavního 
zákona, který posiluje pra-
vomoci prezidenta Recepa 
Tayyipa Erdogana. Opozice 
se obává, že tato ústav-
ní změna by mohla zemi 
ohrozit rostoucím autoritář-
stvím hlavy státu. Turci by 
v případě schválení v parla-

mentu o změně ústavy mohli 
hlasovat 2. dubna.

Návrh úpravy základního 
zákona by Erdoganovi umož-
nil zůstat v úřadu teoreticky 
až do roku 2034. Kromě 
toho by směl vydávat vlastní 
dekrety. V případě defini-
tivního schválení ústavního 
zákona by se prezident mohl 
vrátit do řad vládní Strany 
spravedlnosti a rozvoje 
(AKP) a posílit tak svůj vliv 
v zákonodárném sboru. Par-
lament by také přišel o mož-
nost dohledu nad výkonem 
funkce hlavy státu.

Zítra poslanci zahájí 
debatu o možných změnách 
schválené předlohy před dru-
hým kolem hlasování. Pokud 

poslanci změny odhlasují 
i v druhém kole, musí pak pro 
celý balíček ještě jednou ruku 
zvednout nejméně 330 z cel-
kového počtu 550 zákonodár-
ců. Stihnout by schvalování 
měli do konce týdne.

Na závěr musejí reformu 
ještě schválit voliči v referen- 
du. To by se mohlo uskuteč-
nit ještě letos na jaře, ústřed-
ní volební komise připravuje 
jeho konání na 2. duben. 
/čtk, hý/  Sledujte E15.cz

Zákonodárci nabízejí 
Erdoganovi více moci

Čína varuje Trumpa
Čínská státní média varo-
vala budoucího americ-
kého prezidenta Donalda 
Trumpa, že si zahrává 
s ohněm, zpochybňuje-li 
politiku jedné Číny, podle 
níž je Tchaj-wan jednou 
z čínských provincií. Po-
kud bude Trump i nadále 
provokovat, „odhodí Čína 
rukavice“ a přijme razant-
ní protiopatření, uvedla 
čínská média. 

Syrská opozice přijede 
jednat do Astany
Syrské opoziční skupiny 
se zúčastní mírových roz- 
hovorů v Kazachstánu. 
Oznámil to jejich zástupce 
Muhammad Allúš s tím, že 
delegaci povede on. Rusko 
svolalo jednání do Astany 
a ta by měla začít 23. led- 
na. Allúš patří ke skupině 
Džajš al-Islám, která má 
pod kontrolou oblasti 
v blízkosti Damašku.

Pobaltí má dohody 
o amerických vojácích
Litva a Estonsko včera – 
čtyři dny před nástupem 
Donalda Trumpa do Bí-
lého domu – podepsaly 
s USA dohody o postavení 
amerických vojáků, které 
do těchto pobaltských 
zemí vyslala vláda od-
cházejícího prezidenta 
Baracka Obamy. Lotyšsko 
stejnou dohodu podepsalo 
v pátek. NATO loni v čer-
venci rozhodlo, že letos 
na jaře čtyři vyšlemnoho-
národní prapory do Pol-
ska a Pobaltí. /čtk/

Krátce

OČEKÁVANĚ. 
Osmnáct bodů 
návrhu nového 
ústavního zákona, 
jež vkládají do 
rukou prezidenta 
Recepa Tayyipa 
Erdogana další 
výsadní pravomo-
ci, projelo prvním 
čtením v záko-
nodárném sboru 
podle očekávání 
jako nůž máslem.Fo

to
 re
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Vládní AKP má v parlamentu pouze 316 hlasů, ústavní reforma má ale 
podporu i u většiny poslanců opoziční nacionalistické Strany národní 
akce s 39 zákonodárci. Poslední, osmnáctý článek nového zákona 
podpořilo 344 poslanců. Proti návrhu vystupují opoziční levicová 
Lidová republikánská strana (CHP) a prokurdská Lidová demokratická 
strana, které případné schválení ústavních změn označují za počátek 
autoritářského režimu v Turecku. Podle CHP je dokonce celé hlasování 
protiústavní. Poslanci by měli o změnách základního zákona hlasovat 
tajně. Řada zákonodárců vládní AKP ale svůj hlas odevzdala veřejně.

Hlas 
opozice slábne

Volby místo dodržené dohody
Naposledy ve funkci včera 
zahájil schůzi europarla-
mentu jeho předseda Martin 
Schulz. Dnes by ve Štrasbur-
ku měla začít volba jeho ná-
stupce a jde o událost málo 
vídanou. Dohody vzniklé 
po volbách v roce 2014 nepla-
tí, obě hlavní strany chystají 
své vlastní kandidáty – a oba 
italské národnosti.

Po volbách přede dvěma 
lety byl zvolen předsedou 
socialista Schulz. Na jeho 
volbě se dohodly obě největší 

strany – středopravicová 
Evropská lidová strana (EPP) 
a evropští socialisté. Socialis-
ta měl stát v čele zákonodár-
ného sboru první polovinu 
funkčního období, poté měl 
být nahrazen lidovcem.

Schulz nyní sice znovu 
kandidovat nebude, socialisté 
dohodu z roku 2014 přes-
to nedodrželi. Do nejvyšší 
funkce v europarlamentu 
nominovali šéfa frakce 
Gianniho Pitellu. Lidovci 
nedodržení dohody kritizují, 

předsednické funkce se ale 
nevzdávají. Jejich kandidát 
je někdejší mluvčí italského 
premiéra Silvia Berlusconi-
ho Antonio Tajani, v euro-
parlamentu reprezentující 
pravicovou stranu Forza 
Italia. Štrasburk tedy dnes 
zažije italský souboj. Souboj 
o to zajímavější, že ani jedna 
z dvojice nejsilnějších frakcí 
nemá k prosazení vlastního 
kandidáta dost hlasů, a tak 
rozhodnou seskupení 
menší. /puč/ Profil na E15.cz

CÁR PAPÍRU. Socialista Schulz (uprostřed) podle dohod funkci sice 
opouští, jeho spolustraníci však z povolební dohody udělali cár papíru 
tím, že funkci jen tak vrátit nehodlají.  
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http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/knihkupec-schulz-konci-v-eu-muze-se-stat-nemeckym-kanclerem-1327742
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n Rozmary počasí 
komplikují byznys 
evropským lyžařským 
centrům. Zatímco 
na počátku sezony 
měla nejnižší příděl 
sněhu za sto let, kvůli 
bouři v předešlých 
dnech jsou zase 
některé areály téměř 
paralyzovány.

Tomáš Stingl

Z extrému do extrému. To 
platí pro sněhové podmínky 
v evropských lyžařských 
střediscích. Švýcarsko hlá-
silo ještě v prvním ledno-
vém týdnu nejméně sněhu 
od roku 1864 a předčasný 
odjezd téměř čtvrtiny zkla-
maných návštěvníků. O uply-
nulém víkendu mělo naopak 
kvůli hustému sněžení 
a větru problém s organizací 
tradičního lyžařského zá-
vodu ve Wengenu, na který 
přijelo 30 tisíc diváků.

Před bouří, která se 
přehnala Evropou, mělo 
sněhu málo i Rakousko. Při 
pokrytí sjezdovek se muselo 
ze 70 procent spolehnout 
na sněhová děla, což zvýšilo 
provozovatelům náklady. 
Nyní hlásí alpská země 
v některých oblastech přes 
padesát centimetrů nového 
přírodního sněhu. Francouz-
ské vysokohorské středisko 
Val Thorens muselo vydat pro 
návštěvníky kvůli dramatické 

změně sněhových podmínek 
varování před možností lavin. 
Příchod sněhu v posledních 
dnech také zachránil středis-
ko Pas de la Casa v Andoře. 
Čerstvý sníh v Pyrenejích 
umožnil dokonce i jízdu 
na svazích mimo sjezdovku, 
„přestože ještě před několika 
dny byly zelené,“ uvedl list 
The Telegraph.   

Méně sněhu má ještě jižní 
část Alp. „Některé oblasti, 
jmenovitě Cervinia, oblast 
Monte Rosy a Sestriere mají 
velmi dobrou přírodní sně-
hovou pokrývku. Jiná místa, 
především Dolomity, jsou 
odkázána víc na umělý sníh, 
i když alespoň na pohled teď 
vypadají víc zasněženě,“ uve-

dl včera informační portál 
Weather to ski.

Na sníh a peníze od lyžařů 
zatím čeká také méně obvyk-
lé zimní středisko u hranic 
Evropy. Pro Oukaïmeden, 
hlavní horský areál Maroka 
ve výšce 3200 metrů nad mo-
řem v pohoří Atlas, je leden 
a únor v podstatě jedinou 
příležitostí pro výdělek, zby-
tek roku je příliš teplý. Mezi 
klientelu patří Francouzi či 
lyžaři ze sousedního Špa-
nělska, kteří chtějí ochutnat 
sport v netradiční destinaci. 
Letos ale zatím dostal Ou- 
kaïmeden velmi málo srážek. 
Sněžení by mělo do poho-
ří Atlas dorazit až v noci 
na čtvrtek.  Sledujte E15.cz

Po nedostatku sněhu 
hrozí skicentrům kalamita

100 000 km

Testy  
vozů na

Právě v prodeji

264742/23 inzerce

Sníh v evropských zimních střediscích

středisko země sněhová pokrývka

Kitzbühel Rakousko 76 cm

Kitzsteinhorn – Kaprun Rakousko 140 cm

Obertauern Rakousko 170 cm

Davos Švýcarsko 104 cm

Engelberg Švýcarsko 100 cm

Garmish Classic Německo 60 cm

Willingen Německo 70 cm

Chamonix Francie 150 cm

Val Thorens Francie 175 cm

Vallnord Andorra 100 cm

Sestriere Itálie 140 cm

Val Gardena Itálie 20 cm

Cortina d’Ampezzo Itálie 30 cm

(Stav v pondělí 16. ledna) Pramen: portál On the snow

PŘIJEDOU I TUREČTÍ EXPERTI. Příčiny neštěstí vyšetřuje 
speciální vládní komise, do vyšetřování se zapojí i turečtí experti.
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Při pokusu o přistání se 
včera ráno v Kyrgyzstánu 
zřítilo turecké nákladní 
letadlo. Zahynulo přinej-
menším 37 lidí, většinou 
obyvatel vesnice, na niž 
stroj dopadl. Dalších 
jedenáct zraněných bojuje 
v nemocnicích v metropoli 
Biškeku o život. Podle zá-
chranářů je mezi mrtvými 
šest dětí. Kyrgyzské úřady 
mají podezření, že havárii 
způsobila chyba pilota.

Boeing 747 na trase 
z Hongkongu do Istanbulu 
havaroval asi půldruhého 
kilometru od mezinárod-

ního letiště Manas, které 
je od Biškeku vzdáleno asi 
25 kilometrů. V Kyrgyzstá-
nu měl stroj naplánováno 
mezipřistání.

Stroj společnosti ACT 
Airlines podle médií 
přeletěl přistávací drá-
hu, trupem zavadil o val 
ohrazující letiště a dopadl 
na příměstskou chatovou 
osadu. Havarované letadlo 
tam srovnalo se zemí 15 jed- 
nopatrových stavení a de-
sítky dalších poškodilo. 
Podle řídicí věže na letišti 
Manas byly povětrnostní 
podmínky normální. /čtk/

Turecký letoun 
spadl v Kyrgyzstánu



 Myslím, že EET 
je správný krok 
na ozdravení 
byznysu. Můj šéf 
restaurace udělal 
propočty a řekl mi, 
že na zavedení EET 
ušetříme měsíčně 
120 tisíc korun.
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Projekt hotelu mám na stole
n Narodil se v Československu, ale 
své developerské impérium začal 
budovat v Izraeli. Po letech se vrátil 
do Prahy, aby tu svůj byznys rozvíjel 
dál. „Development je lokální záležitost. 
Dokonce si myslím, že je správné 
zůstávat i v jedné lokalitě, nikoliv 
ve všech městských částech,“ říká 
spolumajitel společnosti Lighthouse 
Group Tamir Winterstein, který 
na sebe naposledy upozornil prodejem 
pozemků okolo hokejové O2 areny. 

Hana Filipová

 Oblast kolem metra 
Českomoravská je jedna 
z vašich hlavních lokalit. 
Přesto jste tam pozemky 
prodal. Byl to jen dobrý 
obchod, anebo už jste pro 
další rozvoj neviděl per-
spektivu?
Bylo to takto od roku 2001 
v rámci určitého akcio-
nářského nastavení, ale 
partnerství s Deutsche Bank 
a s dalšími prostě skončilo. 
Každá skupina šla jiným 
směrem, dohromady už to 
nevycházelo, museli jsme 
najít společné řešení. Částeč-
ně jsem pozemky odkoupil 
já, zbytky jsme prodali. 

 Máte ještě něco dalšího 
na prodej?
Ne.

 A naopak? Je v Praze 
vůbec území, o které byste 
hodně stál?
Vždy by se něco našlo, ale 
dnes je těžké nakupovat. Ceny 
pozemků jsou neuvěřitelně, 
nesmyslně vysoké. Ale máme 
stále ještě dost široké portfo-
lio. Kupovat něco za horších 
podmínek a na horším místě, 
než máme, není správné. 
Nikdy jsem nebyl pod tlakem 
něco kupovat, nikdy mě 
k tomu nedonutil ani tlak 
akcionářů. Kupoval jsem vždy 
jen to, v co jsem věřil. Největší 
chyba společností je, že jsou 
na burze. Musejí točit peníze, 
a tedy kupovat, naopak pení-
ze nemohou držet. 

 Vám výnos z prodeje 
umořil dluhy, investoval 

jste, či peníze necháváte 
ležet v bance?
To byly firemní peníze. Ale 
já osobně si peníze do banky 
ukládám, jsem konzervativ-
ní, neriskuji.

 To i v podnikání?  
Mám to tak i jako podnika-
tel. Jsem v byznyse 45 let, 
už jsem zažil leccos – malé 
hráče, co rostli, a velké, co 
padli. Mnozí z těch velkých 
riskovali víc, než měli. 
A dnes už nejsou na trhu. 
Je to velké poučení do živo-
ta. Riskovat se má jen to, 
co člověk může ztratit bez 
toho, že by byl nějak smrtel-
ně postižen.  

 Držíte se při zemi, držíte 
se v podstatě i jedné části 
Prahy. Jsou tam místa v ob-
lasti Rohanského ostrova, 
Bubnů, o která byste stáli?
Jsou určitě velké prostory, 
které by měly význam. My 
jsme začali v roce 2002 stavět 
první projekty, ale polovina 
věcí, které jsem začal pláno-
vat v roce 2001, ještě vůbec 

není udělána. Ten proces je 
strašně dlouhý, hlavně v pří-
padě, kdy se začíná od nuly 
– od změny územního plánu. 
To vše je daleko za horizon-
tem každého developera, 
kam by se měl dívat. Mělo 
by to být maximálně pět let, 
ale my tu mluvíme klidně 
o deseti patnácti rocích. A co 
bude pak, netušíme.

 Začínat od územního 
plánu je zdlouhavé. Neuva-
žujete tedy, že byste koupil 
něco rozestavěného?
Nejsem investor, neinvestuji 
podle výnosu, podle příjmu. 
Jako developera mě zajímají 
maximálně projekty bez 
územního rozhodnutí nebo 
s ním, které mají jen schvále-
nou změnu funkcí na území. 

Protože změna územního 
plánu je příliš zdlouhavá 
záležitost. Ony i věci s tím 
spojené se dají prosadit, ně-
kdy to trvá dlouho, ale stavět 
se dnes dá. Jen je nutné najít 
kompromis.

 Změna tímto směrem 
tedy nehrozí. Co změna 
segmentu, že byste vedle 



 Nárůst v bytech 
už nebude nijak 
dramatický, ale 
strop je stále strašně 
vysoko. Ceny ve Vídni 
nebo Curychu 
a v podobných 
městech jsou 
mnohem výš.
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Izraelský 
developer 
se narodil 
v Bratislavě, 
ale v roce 
1966 emigroval 
s rodiči do Izraele. Vystu-
dovaný stavební inženýr 
začínal v oboru stavebnictví 
a realit na začátku sedmde-
sátých let. V roce 2000 začal 
budovat své developerské 
impérium v Praze, stojí 
za komplexem budov na Har-
fě či za projektem na holešo-
vickém poloostrově Marina 
Island. Má podíl v reprodukč-
ní klinice Iscare, jejíž většinu 
prodal fondu Hartenberg 
Andreje Babiše. 

Tamir 
Winterstein (67)

kanceláří a bytů stavěl 
například hotely?
To je samozřejmě jedna 
z možných cest, ale muselo 
by to být v nejlepších loka-
litách a záleží také na na-
časování. Teď je to dobré: 
turismus roste, ale před pár 
lety to byla katastrofa. 

A shodou okolností mám 
jeden takový projekt na sto-
le. Ale víte, developeři si čas-
to připisují schopnosti, které 
nemají. Myslí si, že vědí, 
co se stane, jak a kdy, ale 
zapomínají na to, že úspěch 
je spojený hlavně se štěstím 
a načasováním. Můžeme vy-
rábět fantastické produkty, 
ale když je to ve špatný čas, 
nedají se prodávat ani ty. 

 Prozradíte detaily zmí-
něného projektu? 
Určitě je to Praha, jsem de-
veloper, pro kterého existuje 
jen hlavní město. Nikde jinde 
nebudeme. Ti, co si myslí, 
že budou aktivní a úspěšní 
v Bukurešti či ve Varšavě, se 
mýlí. Development je prostě 
lokální záležitost. Dokonce si 
myslím, že je správné zůstá-
vat i v jedné lokalitě, nikoliv 
ve všech městských částech.

 Takže hotel by měl být 
někde v Praze 7 nebo 9?
Nechci to nijak specifikovat, 
je to teprve na začátku jedná-
ní. Ale všeobecně mohu říct, 
že hotel přichází do úvahy 
v této době. Kdyby se mě na to 
někdo zeptal před čtyřmi lety, 
řekl bych, že se zbláznil. 

 Dokdy se chcete roz-
hodnout, zda do výstavby 
v tomto segmentu vstou-
píte?
To je opravdu předčasné. 
Nevím. 

 Drahé jsou pozemky, 
už dříve jste tvrdil, že ceny 
před krizí vystoupaly ne-
mravně vysoko. Vidíte nyní 
paralelu s obdobím před 
krizí, kdy ceny byly také 
na vrcholu a pak přišel pád?
To se nedá vůbec porovnat. 
Teď se mnozí developeři 
jen vracejí k cenám, které 
investovali, anebo které jim 
přinesou malý profit. Žádné 
extra zisky nyní nejsou, ma-
ximálně u těch, kteří stavějí 
krátkodobě – postavili malou 
budovu a prodali. Ale u těch, 
kteří stavějí velké komplexy, 
nejsou ceny takové, že by 
dosáhly nemravnosti. 

Dřív jsem viděl nemrav-
nost v tom, že někdo postaví 
projekt za určitou sumu 
a prodá ho za dvojnásobek. 

 Je to i pro váš holding 
nejlepší období?
Nerad dávám stanoviska 
o lepších a nejlepších. Teď 
je to dobré období. Vždycky 
po období stagnace je růst 
něco, co člověk vnímá jako 
dobré, lepší než předtím. 

 Co tedy v tom dobrém 
období rozjedete za pro-
jekty?
Pracujeme na další fázi tady 
v Holešovicích a na jednom 
administrativním projektu 
vedle Harfy. Asi letos začne-
me stavět jeden administ-
rativní projekt a v roce 2018 
bychom chtěli začít stavět 
další dva bytové projekty. 

 V Lighthouse Group 
jste míval desetinu. Pak ale 
došlo k určitým změnám, 
jak je to teď?
Jsem většinový majitel 
skupiny.

 Jaké další aktivity mimo 
development máte?
Mám restauraci, která prodě-
lává, a doufám, že teď po za-
vedení EET bude schopna 
přežít. Dosud nebyla, musel 
jsem ji dotovat a podporovat. 
Myslím, že EET je správný 
krok na ozdravení tohoto 
byznysu. Jsem šokovaný, že 
lidé beze studu tvrdí: dosud 
jsme kradli, a když nám 
zakážete krást, musíme 
restauraci zavřít. 

Můj šéf restaurace udělal 
propočty a řekl mi, že 

na zavedení EET ušetříme 
měsíčně 120 tisíc korun. 
I proto, že se o šest procent 
snížila DPH. Jsem přesvěd-
čený, že tohle pročistí trh. 
Vždyť se říkalo, že někteří až 
60 procent tržeb neoznámili 
na finanční úřady.

 Svůj gastrobyznys roz-
šiřovat nechcete. A co sou-
kromé investice například 
do start-upů?
V principu investuji jen 
tam, kde mám své peníze 
pod kontrolou. Tedy hlavně 
do své firmy. Ale v minulosti 
jsem investoval v Izraeli 
do velkého trendu start-
-upů. Některé jsem ztratil, 
s nulovým výsledkem, na ně-
kterých jsem vydělal a jsem 
vcelku v pozitivních číslech. 
V Česku jsem ale do niče-
ho takového neinvestoval. 
Nikdo za mnou ani nikdy 
s žádným nápadem nepřišel. 

 Čeho se ty úspěšné start-
-upy týkaly?
Jeden se zabýval léčbou ra-
koviny. A mimochodem prv-
ní léčby začaly tady v Praze 
před patnácti lety.

 Říkáte, že developer ne-
vidí dál než za pět let. Kde 
bude Tamir Winterstein 
za pět deset let?
Doufám, že naživu. Do dů-
chodu jít neplánuji, věřím, že 
budu mít schopnost posou-
dit, dokdy jsem užitečný. 
Zatím cítím, že mám znalosti 

a mohu přispět, aby se firma 
posouvala správným směrem. 
Pokud budu mít sílu a men-
tální schopnost to vyhodnotit 
správně, tak tu budu. Pak už 
mě asi vykopnou...

 Máte nástupce?
Nemám, moje děti tohle 
dělat nechtějí. Dcera je práv-
nička, ale development dělat 
nechce, a syn je historik.

 Bylo to pro vás zklamá-
ní?
Ne. Kapitola se prostě 
uzavře. Každý má jít svou 
cestou.

Navíc toho bylo příliš mno-
ho, ale dnes to tak není.

 Podobná rizika jako 
před osmi lety, kdy se trh 
přehřál, bublina praskla 
a lidi přestali nakupovat, 
nevidíte?
Tehdy i sem přišlo zpomale-
ní, hůř se prodávalo a nedalo 
se prodat za cenu, za niž se 
postavilo. Ale určitě se tu ne-
zhroutil trh jako v Americe či 
v Německu, kde se prodávalo 
za polovinu nebo desetinu 
pořizovací ceny. Nebyla tu 
ani taková bublina a ani nyní 
tu tak velká není. Ceny, i bytů, 
jsou tu velmi reálné. Samo-
zřejmě že někomu může 
připadat katastrofální nákup 
bytu za 50 až 70 tisíc korun 
za metr čtvereční, ale oproti 
„porovnatelným“ zemím 
ve světě je to stále nízko. 

Ano, pokles určitě zase 
bude, ale prožil jsem ho ně-
kolikrát a člověk na to musí 
být připraven. 

 Finanční polštář tedy 
máte dost velký i díky pro-
deji pozemků kolem  
O2  areny?
Nemusí být polštář. Je důleži-
té, aby se netratilo víc, než ko-
lik člověk má a kolik do pro-
jektu investuje. Jsou takoví, co 
mají deset a investují sto, pak 
už jdou do velkého rizika. 

 Prostor pro růst cen 
bytů stále je? Existuje vů-
bec strop?

Nárůst v bytech už nebude 
nijak dramatický, ale strop 
je stále strašně vysoko. 
Ceny ve Vídni nebo Curychu 
a v podobných městech jsou 
mnohem výš.

 Ale to jsme u jiné kupní 
síly a jiných ekonomických 
podmínek.
Ale to je propojené. Kupní 
síla v Česku stále roste, lidé 
si neuvědomují, že se tu žije 
ve velkém blahobytu. 



Privatizace, 
nebo kouřová 
clona?
Českou republiku zřejmě 
další vlna privatizace hned 
tak nečeká. Vláda zamítla 
strategii ministerstva finan-
cí, která usiluje o prodej po-
dílů v podnicích a firmách, 
kde stát drží méně než deset 
procent. Přitom se to nezdá 
jako špatný nápad. Zvláště 
ve státě, kde – jeden bizarní 
příklad za všechny – mini-
sterstvo vnitra provozuje 
svou vlastní cukrárnu. 

Stát je neefektivní vlast-
ník. Alespoň tedy v zemích 
střední a východní Evropy. 
A česká vláda kontroluje 
zhruba 15 procent kapitá-
lu podnikové sféry, což ji 
v rámci EU řadí spíše mezi 
větší vlastníky. Nepřekvapí, 
že dalšími většími vlastníky 
jsou v rámci EU prakticky 
výlučně státy bývalého 
východního bloku – vedle 
Česka také Pobaltí, Maďar-
sko a Slovinsko.

V nových členských 
zemích unie je přitom 
profitabilita podniků se 
státní účastí citelně nižší než 
ziskovost soukromých firem, 

zvláště pak v průmyslových 
odvětvích. Zaměříme-li se 
na Bulharsko, Českou repub-
liku, Chorvatsko, Maďar-
sko, Polsko, Rumunsko, 
Slovinsko a Slovensko, bylo 
v letech 2004 až 2013 jedinou 
výjimkou z tohoto pravidla 
Slovensko v roce 2009. Tehdy 
se u našich východních 
sousedů ziskovost ve státní 
i soukromé sféře vzácně 
srovnala kvůli propadu zisků 
soukromé sféry během vr-
cholící finanční krize. Mimo-

chodem nůžky v profitabilitě 
mezi státními a soukromými 
podniky se v regionu střední 
a východní Evropy pod 
tíhou krize a jejích důsledků 
v uplynulých letech celkově 
přivřely a zůstává otázkou, 
zda je slovenský případ 
naprostou anomálií, nebo 
předznamenáním určitého 
trendu stírání rozdílu ve vý-
konnosti státní a soukromé 
sféry. To ukáže čas.

I tak je však nápad mini-
sterstva financí na privati-
zaci menšinových státních 
podílů dobrý. Potenciálně 
může vynést desítky miliard 
korun. Veřejným financím 

by to svědčilo. Ačkoli výnosy 
z privatizace nemohou samy 
o sobě přispívat k fiskální 
konsolidaci, související 
redukce celkového zadlužení 
snižuje náklady na obsluhu 
dluhu, a tím přispívá k fis-
kální udržitelnosti. 

Privatizace menšinových 
státních podílů v rozličných 
společnostech by však měla  
opravdový smysl jen tehdy, 
nebude-li falešným libera-
lizačním gestem. Jakousi 
kouřovou clonou, jíž se mini-
sterstvo financí bude snažit 
jen překrýt skutečnost, že 
v oblasti svých zásadních 
majetkových účastí chystá 
naopak centralizaci a utu-
žení poměrů. Ani takovými 
úvahami se úřad Andreje 
Babiše netají. Mohou být 
kontraproduktivní. 

Jak totiž shledává na-
příklad empirický výzkum 
zaměřující se na společnosti 
poskytující veřejné služby, 
podniky s menšinovým 
vlastnictvím státu dosahují 
lepších výsledků v oblasti 
nákladové hospodárnosti 
než podniky s většinovou 
státní účastí. Potvrzuje se, 
že celospolečensky žádoucí 
může být přechod z větši-
nového na menšinové státní 
vlastnictví, nikoli další utu-
žování státní moci v podni-
kové sféře. Méně je zkrátka 
opět více. Kéž tak uvažují 
i v Letenské ulici.

Autor je hlavním ekonomem  
společnosti Cyrrus

Komentář

Lukáš Kovanda
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Vláda kontroluje asi  
15 procent kapitálu 
podnikové sféry, což 
řadí český stát mezi 
větší vlastníky.

Tvář dne 

 Každý by se měl dnes zamyslet, 
jakou oběť on přinesl a jak se 
dneska ke svobodě chováme,
řekl nad hrobem Jana Palacha 
poslanec TOP 09  
Karel Schwarzenberg 
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n Dvacet let starý pro-
ces s O. J. Simpsonem 
ožívá na obrazovkách. 
Hvězdně obsazenému 
desetidílnému seriálu 
vévodí Sarah Paulso-
nová v roli žalobkyně.

Stanislav Šulc

Za rok, po který na českém 
území funguje, stačil už Net- 
flix přinést řadu důležitých 
a dosud legálně nedostup-
ných seriálů i filmů. Nyní 
se čeští diváci díky světové 
internetové službě mohou 
konečně dostat k minisérii 
Lid versus O. J. Simp- 
son: American Crime Story. 
Desetidílná minisérie doka-
zuje, jak mnohovrstevnaté, 
společensky důležité 
a kritické seriály 
nyní ve světě 
vznikají.

Jak název 
série na-
povídá, jde 
o typově po-
dobný seriál 
jako American 
Horror Story. 
Ostatně na obou 
seriálových fenomé-
nech se podílel producent 
Ryan Murphy. Podobně jako 
hororový seriál vychází 
z principu co série, to jeden 
hororový podžánr, každá 
série kriminálního díla na-
bídne jeden případ. A v roce 
2016 nešlo přijít s logičtějším 
a atraktivnějším případem, 
než s vraždou manželky 
hvězdy amerického fotbalu 
a hollywoodské hvězdy 

O. J. Simpsona. Od proslu-
lého případu loni uplynulo 
dvacet let a americká společ-
nost si i díky tomuto seriálu 
připomněla jednu z nejčer-
nějších chvil tamní justice.

Ryan Murphy a jeho tým 
vytvořili dokonalou kroniku 
osudového případu v de-
seti kapitolách. Vše začíná 
objevením podivné vraždy 
v luxusní čtvrti Los Ange-
les a pokračuje sestavením 
hvězdného týmu obhájců. 
Mistrovství seriálu však je 
především v tom, jak košatě 
celou story vypráví. Jaký 
vliv měl případ Lid versus 
O. J. Simpson na americkou 
televizi, jak se propíraly 
osudy jednotlivých žalobců 
v médiích, a to nejen bul-
várních, vše tu je zcela jasně 
vystiženo nejrůznějšími od-

bočkami, minipříbě-
hy. Divák pochopí, 

jak se i něco tak 
tragického jako 
tato vražda 
stalo pop-
kulturním 
fenoménem, 

na nějž do-
dnes odkazují 

knihy, filmy i se-
riály (například 

motiv nepadnoucích 
rukavic, které se dostaly 

i do právnických učebnic).
Hvězdnost seriálu dodává 

také obsazení plné filmových 
superstar. Tou hlavní nejspíš 
bude John Travolta v roli 
advokáta Roberta Shapira, 
ale také držitel Oscara Cuba 
Gooding Jr. v roli 
O. J. Simpsona odvádí skvělý 
výkon. Všechny však doko-
nale válcuje tradiční spolu-

pracovnice Ryana Murphyho 
Sarah Paulsonová v roli 
žalobkyně Marcii Clarkové. 
Právě tato postava si při sou-
du prošla učiněným peklem, 
protože se stala předmětem 
mnoha defamačních kampa-
ní advokátů. Navíc ve stej-
nou dobu přicházela o dítě 
ve sporu s exmanželem. 
Zároveň byla v genderově 
nekorektních devadesátých 
letech cílem mnoha útoků 
kvůli své vizáži. Další stří-
pek, který by mohl uniknout 
průměrným tvůrcům, ale ni-
koli Murphymu a jeho týmu. 

Paulsonová pak silnou, ale 
brutálně drcenou ženu hraje 
vskutku obdivuhodně.

American Crime Story je 
mistrovskou ukázkou, jak lze 
tvořit díla podle skutečných 
událostí. Ačkoli každý zná 
vyústění příběhu, nelze než 
si pustit další epizodu a fas-
cinovaně hledět, co všechno 
se pokazilo během jasného 
případu. Tedy případu, 
u nějž všichni členové poroty 
znali vraha, ale položili si 
jinou otázku: povedlo se 
žalobcům předvést dostatek 
legálně uznatelných důkazů, 

že to skutečně udělal? Zkrát-
ka taková americká krimi-
nální historka. 

Případ století v dokonalém seriálu

O. J. Simpson: 
American Crime Story

(kriminální, USA, 10 epizod)
Hlavní tvůrci: Scott Alexander, 
Larry Karaszewski
Hrají: Cuba Gooding Jr., 
Sarah Paulson, David Schwimmer, 
John Travolta
Vysílá: Netflix
Hodnocení: 100 %

K NEVÍŘE. Ačkoli každý zná vyústění příběhu, nelze než si pustit další epizodu a fascinovaně hledět, 
co všechno se pokazilo během jasného případu.
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let a USA si i díky seriálu 

připomněly jednu 
z nejčernějších 

chvil tamní
justice.
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OSTŘE SLEDOVANÉ. 
Nástup Donalda Trumpa 
do čela Spojených států 
a rostoucí nespokojenost 
veřejnosti s elitami a s vý-
sledky globalizace, která 
jej do prezidentské funkce 
vynesla, budou patřit mezi 
hlavní témata diskuzí nad-
cházejícího výročního zase-
dání Světového ekonomické-
ho fóra (WEF) ve švýcarském 
Davosu. Čtyřdenního setkání 
naplněného konferencemi, 
panelovými diskuzemi 
a bilaterálními setkáními se 
zúčastní kolem tří tisíc před-
stavitelů světové politiky 
a ekonomiky, vesměs zá-
stupců právě těch globálních 
elit, s nimiž velké části voličů 
dochází trpělivost.

n Napsal řadu diva-
delních her, některé se 
i hrály, jako dramatik 
však stopu nezane-
chal. Významnější 
byla jeho činnost pe-
dagogická a básnická. 

Významný český buditel, li-
terát a pedagog Josef Wenzig 
se narodil 18. ledna před 210 
lety. Jeho libreta si oblíbil 
Bedřich Smetana natolik, že 
mu stálo za to nechat je pře-
ložit z němčiny do češtiny. 

Ač se cítil být Čechem, 
stejně jako mnoha jeho 

souputníkům mu mateř-
štinou byla němčina. Česky 
hovořil dobře, na básnění 
to však nebylo. 
Nesmazatelnou 
stopu zanechala 
jeho činnost 
pedagogická 
a politická. 

Stal se 
prvním 
ředitelem 
první české 
reálky v Praze, 
na jejímž vzniku 
měl nemalý podíl. 
V zemském sněmu po něm 
pojmenovali lex Wenzig, 
zákon o jazykové rovno-

právnosti na nižších a střed-
ních školách. Díky němu se 
vyučovalo česky na školách, 

kde převažoval počet 
českých žáků. 

Později inicioval 
deklaraci čes-
kých poslanců 
hájící české 
státní právo 
proti vídeňské 
snaze o cen-

tralizaci. Byl 
prvním předse-

dou Umělecké be-
sedy, ze které vytvořil 

nejvlivnější umělecké sdru-
žení v Čechách. Podobně si 
vedl i v čele Matice lidu. 

Nakonec jej známe pře-
devším jako libretistu oper 
Bedřicha Smetany Dalibor 
a Libuše. Protože Smetana 
neměl dobrý pocit, že by 
své „národní“ opery skládal 
na původně německý text, 
diskrétně se zamlčoval je-
jich překlad, jehož autorem 
byl redaktor Národních listů 
Ervín Špindler. Zdá se, že 
účelu bylo dosaženo. Libuše 
včetně libreta patří mezi 
zlatý fond českého kultur-
ního dědictví a nikdo se ne-
pozastavuje nad původním 
jazykem předlohy.

Kromě Smetany si Wenzi-
govy básně oblíbil i Jo-

hannes Brahms, který jich 
mnoho zhudebnil. Wenzig 
sepsal také dvě unikátní 
výpravně ilustrované knihy 
o Praze a Čechách. Do něm-
činy překládal národní pís-
ně, pohádky i českou poezii, 
je autorem několika studií 
o české literatuře. 

Třebaže je jeho jméno 
umístěno spolu s dalšími 
velikány historie pod okny 
Národního muzea, jeho 
hrob na Olšanských hřbi-
tovech potřebuje nutnou 
opravu. Na tu by mělo dojít 
ještě letos, a to za pomoci 
výtěžku speciální veřejné 
sbírky. /mec/

Výročí týdne

Zapomenutý
národovec sepsal

libreta
k operám 

Bedřicha Smetany.

Otec Libuše a jazykové rovnoprávnosti
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